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DANSK 1mo~IK. 
A11sællelsc Cl{ straffede pel'so11er i oflenllig tjeneste. 

Justitsministeriet har den 26. juli 195i nedsat et udvalg til o\'er
vcjelse af i hvilket omfang personer der har været i konflikt med 
~traffclovgivningen hør kunne opnå ansættelse i stillinger under stat 
og kommune. I forbindelse med behandlingen af dette spørgsmål skal 
udvalget også tage stilling til om der hør gennemføres en begrænsning 
af offentlige myndigheders adgang til at indhente straffeattester. I 
udvalget sidder der repræsentanter for de ministerier og etater som i 
særlig grnd har inte1·esse i spørgsmålet. l:dvalgets formand er kontor
chef i justitsministeriet Kai Kjøgx; dets sekretær er sekretær i justits
ministeriet, lektor /,. :XordskOP Nielsen. 

Fæ11gselsvæsencls arbejdsdrift. 

Justitsministeriet har endvidere den 13. maj 1957 nedsat en kom
mission til o,·ervejclse af fængselsarbejdsdriftens fængselsmæssige, 
organisatoriske, s,,konomiske og tekniske problemer. Kommissionens 
formanet er direktør K. Skat-Rørdam, næstformand er chefen for 
fængselsvæsenets arbejdsclrift C. A1ule-Hcmsw, og som sekretre1·er vir
ker ekspeditionssekretær F. Heilbarn o~ fuldmægtig A. I( . .lacobsr n. 
Iøvrigt tæller kommissioncn bl.a. en række repræsentanter for fæng
selsvæsenet, andre offenllige myndigheder og forskellige crhvel'\"s
organisationer. I et skl'iflligt arbcjclsgrundlng fo1· kommissionens onir
vejelser opridses nogle træk af arbcjdsdriftens udYikling i de se1wrc 
årtier, og «ler peges på nogle af de \'anskcligheder som er for bundet 
med tilrcllclæggclsen af tlennc ,·igtige side af :u·bejdct i fængs ler og 
lignende institutioner. :llan anslål' al clet for ca. 40 % af fungcrnes 
vedkommende ikke har ncrct muli~t at anvise arbejde der kunne be
tegnes som bchmullingsmæssig t fyl1lcst1\JSre111\c, og blandt de ufuld
kommenheller som lrnr Yæret næ\'nt frcmhæYes særlig at anstalterne 
har for lidt fællcs,-ærkstedsplnds, at en del af de hidtil dyrkede hånd
værksfag har aftagende praktisk betydning, at der findes for få træ
ningspladser i fag som er i udvikling, at der er en skæ,· fordeling af 
arbejdsnmlighcderne mellem åbne og lukkede afdelinger, og at værk
stederne er tilbagestående i teknisk henseende. Det er kommissionens 
opgave at tage stilling til disse og mange andre spisrgsmål vedq11·ende 
beskæftigelse, produktion, afsætning o. s. \'. 

Fol'slag om et social/ ol'slmi11osi11stit11t. 

Socialministeriet nedsalte i 1955 et udvalg som skulle o,·cn·cjc h\'or
ledes der kunne lilvejebl'inges faste og varige rammet· for cl socialt 
forskningsarbejde. l:dvalget, for hvilket professor, dr. polit. & oecon. 
F. Ze11the11 blev formand, har nu afgin•t en hetænkning i h\'ilkcn der 
stilles forslag om at der under socialminislt•1·iel oprcllcs et s!.'lvstæn
digt forskningsinstitut som kan gennemfilrc en kontinuerlig social
forskning. '.\lan findl'l' det ikke tilstræl,kdigt cllcr ønskl'ligt at en 
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intensiveret forskning baseres på undersøgelser iværksat indenfor de 
enkelte administrationsgrene eller gennem uniYersiteterne, men frem
hæver på den anden side at et selvstændigt institut må have kontakt 
til mange sider og være i stand til at etablere et bredt samarbejde. Det 
foreslåede institut skulle ledes af et forskningsråd, bestående bl.a. af 
unh·ersitetslærerc og repræsentanter for den sociale administration, 
og af en direktør mecl kendskab til videnskabelig forskning og prak
tisk soci:dpolilik. Til instituttet skulle knyttes faste videnskabelige 
medarbejdere og anden medhjælp. Der regnes med et driftsbudget på 
ca. 750.000 kr. åt·lig. UdYalgets forslag c1· sammenfattet i et lovudkast 
i hvilket det siges at instituttets opgayc er "på grundlag af de af social
forskningen omfattede videnskaber at foretage, fremme og samordne 
undersøgelser og forsøgsarbejder til belysning af sociale forhold, her
under af den sociale forsikring og forsorg, af m·bejdslivet samt af de 
sociale sider af familie- og ungdomsspørgsmål og bolig- og sundheds
forhold". 

Et mind retal (professor Kaal'c Svalastogt1} kan ikke tiltræde for
slaget om oprettelse af cl n;yt institut, men anbefaler øget støtte til en 
decentraliseret forskning, der bygger på allerede bestående forsknings
centrer. 

Betænkningen indeholder en oversigt over sociale undersfjgclser 
foretaget i Danmark i årene 1940- 56 . .\fan r efererer end,·idcre de 
svar som er modtaget fra en lang række sociale institutioner, forenin
ger og enkeltpersoner der er anmodet om at udtale sig om behovet for 
forskning vedrørende sociale spørgsmål. Der er peget på talrige emner 
for undersøgelser, l:dvalgcts plan fm instituttets virksomhed tager 
ikke sigte på kriminologisk forskning. 

Knud Waabc11. 

XOHSK KRONIKK. 
~ Ar <lette lcses, er vel ~Iykle-saken retlslig avgjort, iallfaJI i første 

instans, men pornografidebatten er neppe slutt med det. Straffelov
rådets innsti lling med utkast til ny lovbestemmelse om pornografi 
m. v., som kom tidlig i høst, har J.:itl debatten ny næring. 

:-.:år Straffelovrådet ble anmodet om å utrcdc spørsmålet om en 
skjcrpelsc a,· straffelovens pornografiregle1·, skyldtes dette for det 
første en høyesterettsdom, hvor det ble pekt på at norsk lovg ivning 
ikke har regler som i Jikhet med den danske straffelovs g 234 rammer 
forretningsmcssig utnyttelsc av uanstendige og anstøteligc bilder, med
mindre de kan karakteriseres som "utuktige". For det annet var det 
ved fle1·c interpellasjoncr i Stortinget rettet sterk kritikk mot en rekke 
bØker og blad med et utprcget seksuelt eller sadistisk innhold, som 
kunne tcnkcs å virke skadelig på barn og ungdom. 

Straffelovrådet understreker i sin innstilling at skadelig litteratur i 
første rekkc bø1· bekjcmpcs med opplysning, men mener at det også er 
hrhov for s trengere straffchestcmmelser. Rådet foreslå r et nylt straffe-
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bud - strl. ~ 211 a - som setter struff a,· høter elkr fengsel inntil 
1 år, eller begge deler, for den som utgir eller utbrer skrifter, bilder 
m. v. ,,som er åpenbart anstøtelige eller egnet til å virke forrående 
l•lkr forsimplende på barn eller ungdom, når formålet skj11nnes i over
veiende grad å være økonomisk utnyttelse av interesse for seksualitet, 
vold eller kriminalitet". 

Straffelovrådet foreslår ikke noen endring i strl. § 211, altså den 
bestemmelse som :\lyklc m.fl. er tiltalt eller, bortsett fra at overtredelse 
a,· bestemmelsen skal kunne rammes også med bøter og ikke bare med 
fengsel, slik som nå. Det vil altså frem<lelcs være avgjf'}rencle for 
slraffbarheten, om de bilder, skrifter 111. , •• ~om <let gjelder, kan unsl·cs 
som "utuktige". 

Struffelovrådet påpeker at synet på hm som er utuktig har skiftet 
med tidene. Eller den någjeldende oppfatning trekkes det vide grenser 
for <let tillatte, særlig når det gjelder skjønnlittcrærc fremstillinl-(cr. 
Det må imidlertid også på delte område være en grensc. På sammt• 
mate som andre må også en kunstner når han utgir sitt , ·erk offentlig 
påse at han ikke krenker samfunnets regler for det anstendige så gro,·I 
at hans verk må karakteriseres som utuktig. 

Struffelovriulet drøfter den innvending mol ~ 211, at domstolene 
ikke kan antas ft ha forutsclninger for å n1rdere skjønnlilteratm· og 
at clet derfor er uheldig å gjøre en bok til gjenstand for straffcrcltslig 
bedømmelse. Hådet finner imi1\lerlid ikke å kunne legge avgj<Srencle 
vekt på denne innvencling. Det som skal ,·unlcn·s er ikke en boks 
litter ære ver<li, men om hoken etkr <len herskende rettsoppfatning 
har l'l slik! innhol<I nt den må hell'gncs som uluklig. Etter Hådets mc
ninr,( kan en hok væ1·c utuklig sel\· 0111 den har stor littl'rær \'enli. He r 
som dlt•rs hlir dt•I domslol1•1ws sak å an,·t•tHlc de gjelclende lo\"lieslem
mclstr og denmdl•r ,·11rckrc ,kn rl'ltsoppfalning .-;om loYcn m f1 ,111tas 
å hygge på. 

Strnff<.'lon-ådet finner derfor :1I <Id ikke t·r noen grunn til å fore-;lå 
noen endring i § 211, slik at litterære elkr andre kunstneriske wrker 
frilas for ansvar. 

l"ndc1· bchancllingcn a\' innslillingcn, som er enstemmig, har deltatt 
Straffolo\Tl\dcls faste medlemmer: sorcnskriYcr 0. F. Harbek (for
mann), riksadYokat Andr. Aulic (nestformann) , p1·ofessor clr. ju1-. 
.Johs. Anclenæs og departementsråd Hoh- Ryss<lal. Dessuten har direk
tøren for Berg Arbcidsskole, Bergsvein Hov og maleren Alf Holfsen 
dcltatl som særskilt tilkalte medlemmer. Som sckn•tær har f11ngcrt 
sekretær i .Justisclepartemcntet, Stein Ø.stherg. 

El utvalg som hm· hatt som oppdr ag 11 utrede sprlrsmålct om ,·erne& 
arbeidds organisasjonsform og , ·erneurheidcrnes tjenestligt• status, 
har a,·gitl innstilling. 

l't,·alget gjør innledningsvis reck for \'l•rnearbeidcts ulYikling og 
m'l.værende organisasjonsform i <'11 rekkc lan<!, samt dt•n kriminal
politiske hakgnmn for de nå,·ærende r t?formhe~trehelscr. 
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et,•algct drøfter de forskjellige organisasjonsformer som kan komme 
på tale og fr<:>mhever at neppe noen bestemt utpeker seg som selvsagt. 
Det eneste som med sikkcrhet kan sies, er ,it det offentlige i tiden 
fremover er nødt til å påta seg økede økonomiske forpliktelser i for
bindelse med en nødvendig utbygging av vernearbeidet. 

:Når det gjelder den nåværende organisasjonsform, basert på private 
vernelag, kommer utvalget til at den ikke lenger er hensiktsmessig. 
Grunnlaget for den private foreningsvirksomhet er etterhvert fait 
bort, idet det cle fleste steder bare er vernelagsstyrene som er i funk
sjon. Selve foreningsvirksomheten er utdødd eller utdøende, og for
eningsf ormen betyr derfor i dag lite for almenhetens interesse for 
Ycrnearbeidet eller kriminalpolitiske spørsmål i det hele. Heller ikke 
resulterer foreningsformen i noen økonomisk støtte av betydning fra 
privat hold. Det alt ovcrveiende tilskudcl til ,·ernevirksomheten kom
mer i dag fra det offentlige. 

Utvalget drøfter deretter de ulemper den nåværende organisasjons
form må antas å være beheftet med, og peker på al det kan være grunn 
til å se vernearbeidets forholdsvis s,·ake stilling hos oss i sammenheng 
med den nåværende organisasjonsform. Den omstenclighet at virk
somheten formelt har vært dre,·et i prirnt regi, synes å ha ført til at 
staten ikke har talt konsekvensen av al det her 1lreier seg om en typisk 
statsoppga,·e. Både Iønnsmessig og på andre måler er ,·crnelagsfunk
sjonærenc d~rligere still enn statsfunksjonærer i tilsvarende stilling, 
og dette har på skadelig måle innvirket på rekrntteringen og verne
arbcidets anseelse. 

l:tvalget kommer etter dette til al vernevirksomheten bør overtas 
av det offentlige, og drøfter de forskjelligc organisasjonsformer som i 
den forbindelse kan komme pli tale. Siden det er en nær sammenhcng 
ml•Ilom behandling i frihet og behandling i anstalt, finner utvalget at 
det kan være naturlig å leggc vernearbcidet under de samme myndig
hrtcr som anstaltbehandlingen i dag hører under. 

Utvalgets forslag kan sammenfattes i fØlgen«le hovedpunkter : 
1. Ledelsen av vernearbeidet legges under en ,•ernesjef i Fengsels
styret, Jnstisdepartemcntet. 
2. Stillingene for verneinspektørcr og for undre fai;t ansatte Yerne
arbeidere i heldagsstilling gjøres om til statsstillinger under .Justis
depar lementets administrasjon. 
3. Yernelagsstyrenes nåværende funksjoncr o,•crføres til vernencmn-
1ler, som (med en unntagelse} op1mevnes a,• Justisclepartementet etter 
forslag av vedkommende verneinspektør. Ncmndene skal bestå av 
interesserlc legfolk og representanter for påtalemyndighet, domstoler, 
sosialarbcid m. v. Ett av medlemmene oppnevnes av den kommune 
h,·or nemnden har sitt kontor. - Det fornt"ettes at nemnden antar en 
sekretær i heltids- eller bistilling til å stå for de løpende forretnin /,lcr. 
I de slf1rre byer, trenges, som n i\, flere fas t ansatte funksjonærer. 

Norges vernesambands styre har sluttet scg til utvalgets innstilling, 
,om vil hli hehancllet p!I samhandets lanclsmøte i Oslo 30. oktober 1957. 
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Utvalgct har bestått il\' byråsjef Ole An. Herud, kontorsjef Knut W. 
Nordal og sekretæ1· Anders Bratholm. Som sekretær for utvalgct har 
fungert sekretær i Fengselsstyret, Helge Røstad. 

Som nevnt i en tidligere kronikk (NTfK 1955 s. 350) har Statistisk 
Sentralbyrå påbegynt innsamlingen av oppgaver til en alminnelig 
llOlitistatistikk, som man tidligere ha1· manglet. Tallene for 1956, som 
delvis er beregnet, er nå offentliggjort. I alt ble i 1956 etterforskningen 
avsluttet av politiet for ca. 26.000 forbrytelser (statistikken omfatter 
ikke forseelse1·), hvorav 63 pst. Yar tyverier, mens de tre kategoriene 
Yoldsforbrytelser, bedrageri, uh·oskap og underslag og skadeverk ut
gjorcle 5-6 pst. av alle anmeldte forbr)'telser. Det tils,·arende tall for 
ærekrenkelser og sedelighetsforbrytelscr var henholdsvis 4 og 3 pst. 

Av de etterforskede forbrytelser ble 42 pst. henlagt fordi gjernings
mannen var ukjent, mens 16 pst. ble henlagt fordi beYisene var for 
svake til å reise tiltale. 

Politiet innstilte på tiltale og påtaleunnlatelse i henholdsvis 14 og 
5 pst. av forbrytelsene. Det var 13 pst. som ble henlagt fordi fornær
mede trakk sin påtalebegjæring tilbake, mens 5 pst. ble henlagt fordi 
gjerningsmannen var under 14 år. 

Oslo politis berelnlng for 1951i viser al untall unmeldte forbrytelser 
siden 1955 er steget fra 10.464 til 11.886. Stigningen faller for en stor 
del på brukstyveri nY motorvogn, i11<•1 tnllet J>å stjålne Yogner er ste
get fra 737 til 1330. 

Xorges Ycrnesambancls nye blad ,, \ 'ernelagsnytt", hYis første num
mer ulkom slensilerl, er nå begynt å komme trykt. Bladet, som er på 
ca. 30 sider og utkommer 4 ganger om året, utsendcs til vernclngcncs 
styremedlemmer, personundersflkerc, tilsynsff1rcre m. Y., saml til endel 
andre interesse1·te. 

Anders Bmlholm. 

S\'E~SK KHoXrK.-\. 

Genom en lag den (i juni 1957 har 14 kup. Hi ~ slrnfflagcn, \'ilkcn 
rcglerar forhållanrlet mellan misshandel orh 1-.:ropp.maa, upphii\·ts. I 
14: 16 stadgades, att for den handclsc någon un1ler utoming av laga 
riillighet alt aga den som står under hans lydnad tillfogar hono111 
skada och clenna år så ringa som i 14: 13 siigs, han ej må fiillas till 
ansvar hiirfor. Det har alltså forutsatls att forhandenvaron av agande
riilt kunde gom en eljest såsom misshandel straffbar giirning tillålen 
och delta iiven om kroppsskada tillfogats. Inneborden av all delta 
stadgande, till vilket motsvarighet saknas i forslaget till brottsbalk, 
upphiivts iir att om griinse1·na for aganderlitten har overskri\'ils, ii\•en 
misshandel av lindrig art skall kunna behTas. I motiveringen for lag
iin1lringcn ultalas alt sådan lindrig form av kroppsligt , ·ål<I, som enligt 
foriildrabalken och Yissa skolforfattningar m:\ tillgripas av for1ilclrar 
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och andra uppfoslrare, faller utanfi:ir misshandclsrcglerna iivcn utan 
uttryckligt stadgande. 

I lagen om straff for vissa trafikbrott hat· i fråga om bestammelserna 
om trafikonykterhet vidtagits den lindringen, att straff skall ådomas 
forare av bil eller motorcykel eller traktor med slapfordon, iiven om 
det inte ar styrkt att han varit så påverkad att han skall cliimas for 
rattfylleri, om alkoholkoncentrationen i hans blod uppgick till 0,5 'ir-o 
eller mer. Tidigare gick grli.nsen vid 0,8 %,. Genom reformen vill man 
ge uttryck åt alt alkoholfortiiring och forande av motorfordon i prin
cip ar oforenliga med varandra. Under lagstiftningsarbetets gång har 
framhållits att trafiknykterhetslagstiftningen i sin helhet hor goras 
till foremål for oversyn. Forsta lagutskottet har i sitt utlåtande ut~ 
vecklat några allmiinna synpunkter på inriktningen av det kornmande 
reformarhetet. Bl.a. ifragasiittes om icke, nilr det galler de mera kva
lificerade brotten, regleringen med straffharhetens cl irekta an knyt. 
ning till blodalkoholvilrdena bor helt slopas och ersiittas av fri bevis
provning från domstolarnas sida. 

Carl Holmberr,. 

Meddelelser. 
KRDrINOLOGISK SELSKAP I OSLO. 

Kriminologisk Selskap har fortsat! nwcl en rekkc møtcr .. ,Draps• 
kriminaliteten i Norge 1930- 54. En kriminologisk unclersøkelse" er 
behandlet av cand. psychol. Ragnar Christensen. Forskningsstipendiat 
Sverre Brun-Gulbrandsen har lagt frem resultatene av sin kriminolo
giske undersøkelse av "K vinnelig og mannlig kriminalitet." Pl'Of. 
Johs. Andenæs kåserte om "Glimt, inntrykk og stemninger fra engelske 
rettssaler." Videre ble "Rock'n Holl-opptØ:rnnc i Oslo" behandlet av 
politifullmcktig El~ Elgcsem (opptøycnes omfang og karakter) og 
forskningsstipendiat Knut Svcri (foreløbige resultater av en sosial
undersøkelse av de arrestertc). ,,Er rcaksjonen på løsgjengerne hen
siktsmessig" ble behandlet av polilifullmektig Herman Berger, Oslo 
politikammer, direktør Eivind Thune, Opstad tvangsarbeidshus, og 
overlege Thorbjørn Kjølstad, Bjørnebekk kursted. Prof. dr. med. Axel 
Strøm og h.r.adv. Knut Alom holdt foredrag om "Legers og forsrnre
res taushetsplikt." Sisie møte i vårsemcstret 1957 behandlet enkelte 
sidc1· ved den fremlagte innstilling fra ,, Utvalgct til å utredc spørs
målet om tiltak for barn som trengcr psykiatrisk-psykologisk under
søkclse, rådgivning og behandling" og med lektor Borger Haava!'ds
holm og barnevernssjef Kaare Gilhus som innlcdere. - Det er blitt 
diskusjon på hvert møte med tihlels mange innlegg. Kvelden er av
sluttet med samvær umler enkel, selskapelig form. - :'llcdlemstallet er 
vel 80 og fremmøtet har vært godt. En del spcsiclt inlcrcsscrte er 
in\"itc1·t til lwert mi,He. - Styret består i 195i m· overlege Per Ancher-


